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Protokół nr 5/11 
z posiedzenia 

Komisji Spraw Społecznych 
z dnia 18 maja 2011 r. 

 

Ad 1 

Posiedzenie Komisji Spraw Społecznych otworzył Przewodniczący Alfred Siama, który powitał 

członków Komisji oraz zaproszonych gości. 
 
Ad 2 
Obecni: 

• Przewodniczący     Alfred Siama 

• Wiceprzewodnicząca    Kazimiera Puślednik 

• Członkowie      Józef Czarnecki 

Jarosław Jędrkowiak 

        Robert Marcinkowski 

        Kazimierz Musielak 

        Mikołaj Rogala 

Lista obecności stanowi załącznik do protokołu. 

 

W posiedzeniu Komisji uczestniczyli również: 

§ Wicestarosta Janusz Sikora, 
§ Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gostyniu Mirosław 

Sobkowiak, 
§ Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński, 
§ Główna Księgowa Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej Dorota 

Chlebowska, 
§ Naczelnik Wydziału Oświaty i Spraw Społecznych.  

 

Ad  3 

Przewodniczący Alfred Siama przedstawił porządek posiedzenia. W wyniku głosowania 

porządek został przyjęty głosami  „za”. 

Ad. 4 

Protokół nr 4/11 z dnia 29 marca 2011 r. przyjęto w wyniku głosowania: 7 głosów ,,za”. 

 

Ad 5 a) 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie przyjęcia sprawozdania 

z działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gostyniu za 2010 r. 
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Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gostyniu Mirosław Sobkowiak 

zgodnie z ustawą o pomocy społecznej przedstawił sprawozdanie z działalności Powiatowego 

Centrum Pomocy Rodzinie w Gostyniu, a także sytuacji Pomocy społecznej.   

W ubiegłym roku wydano w Powiecie: 

§ 1556 decyzji,  

§ przeprowadzono 475 wywiadów środowiskowych,  

§ udzielono ponad 10 000 porad klientom, 

§ przeprowadzona ponad 51 kontroli w placówkach powiatowych,  

§ zorganizowano 45 szkoleń, udzielono 1339 świadczeń finansowych na kwotę ponad 

milion złotych, 

§ zapewniono 559 osobom opiekę całodobową,  

§ 146 osobom zapewniono opiekę dzienną,  

§ udzielono 739 razy Pomocy rzeczowej. 

Rok ubiegły był rokiem pozytywnym dla Powiatu Gostyńskiego, ponieważ otrzymaliśmy: 

§ znaczące wyróżnienie w ogólnopolskim konkursie „Samorząd przyjazny seniorom”  

i uzyskaliśmy tytuł „Powiat przyjazny seniorom”, 

§ nagrodę Marszałka Wielkopolski i tytuł finalisty w wojewódzkim konkursie „Wielkopolska 

przyjazna niepełnosprawnym”,  

§ wyróżnienie Ministra Pracy i Polityki Społecznej dla Stowarzyszenia „Dziecko”  

z Gostynia.  

Na terenie powiatu istnieje wiele organizacji, które realizują różne programy i projekty socjalne. 

Wielość zadań z zakresu Pomocy społecznej nakładanych na Powiat i powiatowe Centrym 

Pomocy rodzinie, połączona z brakami kadrowymi i finansowymi (spowodowanymi 

obciążeniami powiatu, nowymi zadaniami, bez przekazywania środków na ich realizację) będzie 

powodować, że mogą być nie w pełni realizowane niektóre z zadań powiatowych. Gdyby 

pojawiły się nowe możliwości finansowe to można byłoby zrealizować kolejne zadania. Pan 

Sobkowiak zwrócił również uwagę obecną sytuację, najdramatyczniej wyglądają możliwości 

związane ze świadczeniem dla osób niepełnosprawnych, w praktyce jest to zaledwie 30% 

środków, istotną kwotą, która pokazuje nam problem jest kwota 2 mln. zł, na które to środki są 

składane wnioski niepełnosprawnych do Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie. Dobrą 

informacją jest to, że w wyniku apelu związanego z podziałem środków z Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, zostały dokonane przesunięcia w budżecie. 

Udało się uruchomić rezerwę i w miesiącu czerwcu lub lipcu otrzymamy środki na 

dofinansowania działań osób niepełnosprawnych.  

Radny Mikołaj Rogala zapytał, czym jest spowodowany duży wpływ wniosków do Domu 

Dziecka? 

Dyrektor Mirosław Sobkowiak odpowiedział, że Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie działa 

nie tylko na terenie powiatu gostyńskiego. Wnioski wpływają z całego kraju i zabezpieczamy ich 
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potrzeby. Coraz więcej zgłoszeń napływa o umieszczenie dzieci w rodzinach zastępczych, 

wiąże się to głównie z sytuacją kryzysu życia rodzinnego. 

Radny Mikołaj Rogala zapytał, czy jesteśmy w stanie zapewnić wszystkim zgłoszonym 

dzieciom miejsce w Domu dziecka lub w rodzinie zastępczej? Dlaczego przyjmujemy wnioski  

z „zewnątrz”? 

Dyrektor Mirosław Sobkowiak odpowiedział, że inne powiaty albo w ogóle nie mają placówek 

wychowawczych albo nie udaje im się pozyskać kandydatów na rodziny zastępcze.  

Radna Kazimiera Puślednik zapytała jak wygląda sytuacja w Powiecie dotycząca odchodzenia 

od opieki w placówkach wychowawczych na rzecz rodzin zastępczych? 

Dyrektor Mirosław Sobkowiak wyjaśnił, że rodziny zastępcze, przyjmują wychowanków 

jednokrotnie, dzieje się tak, ponieważ, te rodziny mimo nieformalnej adopcji stają się rodzinami 

adopcyjnymi. Rodziny w dalszym ciągu zapewniają tym osobom mieszkanie i zabezpieczają je 

finansowo, traktują je jak członków swojej rodziny. Co roku pozyskujemy nową grupę 

kandydatów na rodzinę zastępczą. W ustawie pojawił się zapis, który będzie zachęcał chętnych 

do zostania rodziną zastępczą  tzn. po 3 trzech latach bycia rodziną nie zawodową będzie 

można ubiegać się u Starosty  o pozostanie rodziną zawodową, czyli jeden z rodziców będzie 

pobierał pensję z PCPR.  

Radna Kazimiera Puślednik czy na terenie naszego powiatu wykonywane są jakieś działania, 

które wspomagają rodziny niezaradne życiowo tak, aby ograniczyć odebranie dzieci rodzicom? 

Dyrektor Mirosław Sobkowiak odpowiedział, że pracą z rodziną biologiczną, naturalną 

zajmują się samorządy gminne. Niestety sektory społeczne nie wywiązują się ze swoich zadań, 

świadczy o tym liczba dzieci kierowanych do Domu dziecka. Dużo taniej byłoby wesprzeć 

potrzebujących w postaci mieszkania socjalnego i stworzyć warunki do godnego życia niż 

przekazywać  potomstwo do placówek wychowawczych czy do rodziny zastępczej. 

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie we współpracy Stowarzyszeniem „Dziecko” prowadzi 

szkolenia dla rodziców naturalnych, które są zagrożone oddaniem dzieci. Co roku udaje się 

przeszkolić grupę osób i tym rodzinom nie odebrano dzieci. Projekt ustawy nakazuje powołanie 

jednego asystenta na dwadzieścia rodzin. Jedynym zadaniem takiej osoby byłaby praca  

z takimi rodzinami. Będzie m. in. utrzymywał prawidłowe relacje w rodzinach, będzie też 

pracował z rodzinami, którym dzieci już odebrano po to, żeby w możliwie krótkim czasie mogły 

te dzieci odzyskać. Nie będzie prowadził żadnych wywiadów, nie będzie wydawał decyzji 

administracyjnych, ani też nie będzie zajmował się innymi zadaniami, którymi zajmują się 

pracownicy socjalni.  

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie przyjęcia sprawozdania z 
działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gostyniu za 2010 zaopiniowano 
pozytywnie w wyniku głosowania: 7 głosów ,,za”. 
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Ad 5 b) 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie zatwierdzenia rocznego 

sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zespołu Opieki Zdrowotnej w Gostyniu 

za rok 2010. 

 

Sprawozdanie przedstawiła Główna Księgowa Samodzielnego Publicznego Zespołu Opieki 
Zdrowotnej w Gostyniu pani Dorota Chlebowska. 

Sprawozdanie finansowe, na które składa się z: 

- bilans sporządzony na dzień 31.12.2010 

- rachunek zysków i strat za okres 1.01.2010-31.12.2010 

- zestawienie zmian w kapitale (funduszu) własnym za okres 1.01.2010 – 31.12.2010 

- wprowadzenie do sprawozdania finansowego  

- informacja dodatkowa 

zostało poddane badaniu i ocenie przez Wielkopolskie Centrum Audytorsko – Księgowe  

w Poznaniu i uzyskało opinię bez zastrzeżeń. 

Sporządzony na dzień 31.12.2010 r. bilans zamyka się po stronie aktywów i pasywów kwotą 

13.460.888,42 zł. Suma bilansowa w stosunku do 2009 r. uległa obniżeniu o kwote 

1.412.672,60zł tj. 9,50 %., co spowodowane jest niższym aniżeli w poprzednim roku poziomem 

inwestowania oraz wyższym odpisem amortyzacyjnym. Dla porównania  

- w 2009r przyrost wartości majątku trwałego uzyskanego w wyniku inwestycji wynosił 3,990,7 

tys. Zł a odpis amortyzacji z tytułu zużycia majątku 995,7 tys. zł.  

- w roku 2010 natomiast nakłady inwestycyjne wynosiły 267,8 tys. Zł (specyfikacja  

w załączniku nr 2 do informacji dodatkowej ) przy odpisie amortyzacyjnym 1.594,3 tys. zł. 

Nieznacznemu obniżeniu uległy aktywa obrotowe, na które składają się: zapasy ( materiały, 

zapas leków) , należności krótkoterminowe i inwestycje krótko terminowe ( środki pieniężne  

w kasie i na rachunku bankowym) i krótkoterminowe rozliczenia międzyokresowe. Największe 

obniżenie, 153,9 tys. zł dotyczy należności krótkookresowych, które wykazane są w bilansie  

w wartości netto tj. pomniejszone o odpis aktualizacyjny. Odpis ten robi się  

w przypadku, gdy zachodzi obawa co do skuteczności ściągnięcia określonych należności,  

w tym przypadku chodzi o należności od NFZ za tzw. Nadwykonania, czyli udzielone 

świadczenia ponad zawarty kontrakt z NFZ. W roku 2010 jest to kwota 835.141,13 zł. Odpisem 

aktualizacyjnym obciąża się koszty jednostki, jednakże odpis ten nie ma wpływu na wynik 

finansowy ponieważ w przychodach wykazuje się wszystkie przychody jakie jednostka 

osiągnęła w danym roku – zarówno zapłacone jak i niezapłacone wątpliwe do zapłaty.  

 Po stronie pasywów bilansu zwiększenie nastąpiło w pozycji rozliczeń międzyokresowych 

przychodów przyszłych okresów. W tej pozycji bilansu wykazane są wpłaty z tyt. Refundacji 

zakupu środków trwałych sfinansowanych ze środków funduszy strukturalnych. W naszym 
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przypadku dotyczy to zakupu tomografu, USG, karetek pogotowia, histeroskopu i myjni 

dezynfektora. Rozliczenie tej pozycji następuje poprzez odpisy amortyzacyjne od tychże 

środków trwałych. Pozostałe pozycje pasywów bilansu tj. 

-zobowiązania długoterminowe zmniejszyły się 743,5tys zł. Tj. o tę część kredytu 

inwestycyjnego, którego spłata nastąpi po 1 stycznia 2012 r. ( kwota 500 tys. Zl przeniesiona 

została do pozycji zobowiązań krótkoterminowych). Nastąpi też spadek zobowiązań z tytułu 

użytkowania środków trwałych o naliczoną w 2010 r. amortyzację.  

- zobowiązania krótkoterminowe i fundusze specjalne (ZFŚS) pozostały na poziomie roku 2009 

- kapitał własny w skład, którego wchodzą: kapitał założycielski, kapitał zakładu, wynik 

finansowy z lat poprzednich oraz wynik finansowy z 2010 r. obniżył się o wielkość poniesionej 

straty w 2010 r. Nieznaczne zwiększenie kapitału założycielskiego i zakładu związane jest 

otrzymanymi dotacjami z organu założycielskiego i darowiznami. 

 Wszystkie zobowiązania krótkoterminowe dot. 2010r.  

- pożyczka na zakup leków URTICI i kredyt inwestycyjny spłacane zgodnie z umowami, 

- zobowiązania bieżące wobec pracowników ( wypłata 10.01) wobec ZUZ i Urzędu Skarbowego 

rozliczone w miesiącu styczniu 2010 w obowiązujących terminach płatności.  

- zobowiązania wobec dostawców za wyjątkiem kontaktów, mediów, prania, żywienia spłacane 

są w miarę posiadanych środków.  

Przychody ze sprzedaży w kwocie 30,284,3 tys. Zł. Wzrosły w stosunku do roku 2009  

o kwotę 4.516 tys. zl tj 17,9% zł i obejmują: 

- sprzedaż świadczeń zdrowotnych finansowaną przez NFZ 29.876,7tys zł, co stanowi 98,65% 

ogółu przychodów ( wzrost o 17,9%) – zapłacona część nadwykonań za 2009 – 406,7 tys. zł 

(jest to 75% całej kwoty nadwykonań za 2009 r.) Zawarty nowy kontrakt 

 w 11/2009 r. – program leczenia mukopolisacharydozy typu II u dzieci skutek całoroczny 4000 

zł, rozszerzenie zakresu świadczeń specjalistycznych o TK i USG od miesiąca 03/2010r. 

- sprzedaż świadczeń zdrowotnych dla ludności i NZOZ-ów  321,1 tys. Zł  1,06 % ogółu 

przychodów ( nieznaczny spadek o 9 tys. zł) 

Dochody z dzierżaw, czynszów i innych przychodów 88,6 tys. zł 0,29% ogółu. 

W kwocie przychodów finansowanych przez NFZ ujęte zostały wszystkie należne kwoty  

za wykonane świadczenia zdrowotne, tj. także nieopłacone nadwykonania na kwotę 835.141,12 

zł Kwota ta nie ma jednak wpływu na wynik finansowy SP ZOZ-u, ponieważ równocześnie 

została utworzona rezerwa ( odpis aktualizacyjny) na 100% wartości nadwykonań. Ewentualne 

zapłacenie przez NFZ części lub całości tej kwoty będzie miało wpływ na wynik finansowy roku 

2011. 

Wydatki w działalności bieżącej w roku 2010 wyniosły 32.026,4tys zł i zwiększyły się  

w stosunku do roku 2009 o kwotę 5.083,4tys zł tj 18,9%. Zwiększenie nastąpiło niemalże 

we wszystkich pozycjach kosztów poza wynagrodzeniami, świadczeniami na rzecz 

pracowników, podatkami i pozostałymi kosztami. Największy przyrost nastąpił w pozycji zużycia 
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materiałów- leki co związane jest z kontraktem na leczeni mukopolisacharydozy – miesięczny 

koszt leków dla dwojga dzieci wynosi 340 tys. Zł.  

Wynik finansowy ze sprzedaży ukształtował się na poziomie 1.742.028,57 zł (strata). Wynik 

finansowy na pozostałej części działalności operacyjnej też osiągnął wynik ujemny 66.672,49 zł 

a na działalności finansowej wynik ujemny w wysokości 152 641,56 zł. 

Reasumując w roku 2010 SP ZOZ osiągnął ujemny wynik finansowy w kwocie 1 962 569,13 zł. 

Wynik finansowy obciążony jest kosztami amortyzacji w kwocie 1 594 318,85zł.  

W przypadku SP ZOZ w Gostyniu z amortyzacji sfinansowano nie tylko zakupy nowych środków 

trwałych w kwocie 198 413,45zł. ale również spłatę kredytu inwestycyjnego na zakup tomografu 

komputerowego w kwocie 500 tysięcy zł. oraz spłatę pożyczki do Starostwa Powiatowego  

w kwocie 300 tys. zł, która została wykorzystana na spłacenie zobowiązania inwestycyjnego 

jakim była adaptacja pomieszczeń na pracownię tomografii komputerowej 

 

Radny Robert Marcinkowski zadał pytanie dotyczące struktury kosztów rodzajowych i dużego 

wzrostu pozycji kosztów leków. Czy program leczenia mukopolisacharydozy typu II jest 

realizowany do końca roku kalendarzowego? 

Główna Księgowa SP ZOZ Dorota Chlebowska odpowiedziała, że tak, dzieci przyjeżdżają raz 

w tygodniu i mają podawany enzym. Koszt zakupu tego leku wynosi 340 tys. miesięcznie.  

W naszym Szpitalu występują dwa przypadki tej choroby, jedno dziecko jest z powiatu 

gostyńskiego a drugie z Kórnika. Ten enzym musi być podawany do końca życia. W całej 

Polsce występuje około 40 przypadków tej choroby. 

Radny Robert Marcinkowski zapytał czy, dzieci chore na mukopolisacharydozę wymagają też 

opieki ambulatoryjnej?  

Główna Księgowa SP ZOZ Dorota Chlebowska odpowiedziała, że nie. Muszą zgłaszać się 

tylko na podanie enzymu. Lek można podać tylko zdrowym fizycznie pacjentom. 

Radny Robert Marcinkowski zapytał z czym jest związany wzrost pozycji kontrakty a spadek 

pozycji wynagrodzenia? 

Główna Księgowa SP ZOZ Dorota Chlebowska wyjaśniła, że jest to związane z przejściem 

lekarzy z umów o pracę na kontrakty. 

Radny Kazimierz Musielak zapytał, który oddział przyniósł najwięcej strat i jak wygląda 

sytuacja z tytułu nadwykonań w gostyńskim Szpitalu i czy te koszty są możliwe do zwrotu. 

Główna Księgowa SP ZOZ Dorota Chlebowska przedstawiła jak wygląda sytuacja dotycząca 

zysków i strat na poszczególnych oddziałach: oddział chirurgii ogólnej – strata 558 tys. zł, 

oddział wewnętrzny – strata 659,6 tys. zł, oddział dziecięcy – zysk 84 tys. zł, oddział chirurgii 

dziecięcej – strata 87 tys. zł, oddział noworodkowy – zysk 312,5 tys. zł, oddział ginekologiczno – 

położniczy – strata 293 tys. zł, pogotowie ratunkowe – zysk 476,5 tys. zł, OIOM – strata 646 tys. 

zł, zakład opiekuńczo – leczniczy – strata 311 tys. zł.  
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Nadwykonania przedstawiają się w sposób następujący: na oddziale wewnętrznym – 349,554 

zł, na oddziale ginekologiczno – położniczym 8 000zł, na oddziale pediatrycznym – 65 841zł, na 

oddziale chirurgii ogólnej 51 255zł, nadwykonania w ZOL 40 736zł, endoskop 11 590 zł, 

fizjoterapia 5 284 zł. Razem nadwykonania wynoszą 835 141,13 zł. 

Jeżeli podejście do zapłaty za nadwykonania będzie analogiczne do 2009r. to w pierwszej 

kolejności zapłacone będą świadczenia z tytułu ratowania życia a jest około 330 000 zł w tych 

835 141,13 zł. Te nadwykonania są spłacane 100%. Kwestia wpływów za nadwykonania 

rozwiąże się pod koniec 2011 r.  

Radny Kazimierz Musielak zapytał czy kontrakty na kolejny rok podpisuje się we wrześniu? 

Główna Księgowa SP ZOZ Dorota Chlebowska odpowiedziała, że nie. We wrześniu jest 

ogłoszony konkurs a kontrakty podpisuje się w listopadzie lub w grudniu.  

Radna Kazimiera Puślednik zapytała, które zabiegi w Szpitalu są traktowane jako przypadki 

ratujące życie? 

Główna Księgowa SP ZOZ Dorota Chlebowska odpowiedziała, że podejście Narodowego 

Funduszu Zdrowia jest bardzo różne, na oddziale dziecięcym, gdzie leczone są głównie 

zapalenia płuc czy oskrzeli zwykle z powikłaniami to w 2009 roku Fundusz uznał tylko część 

tych przypadków za ratujące życie, a pozostałą część odrzucił.  

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie zatwierdzenia rocznego 
sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zespołu Opieki Zdrowotnej 
w Gostyniu za rok 2010 zaopiniowano pozytywnie w wyniku głosowania: 7 głosów ,,za“. 
 
Ad 5 c) 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie udzielenia dotacji  

z budżetu powiatu na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków. 
Naczelnik Wydziału Oświaty i Spraw Społecznych Marek Smektała poinformował, ·że 

zgodnie z postanowieniami Rady Powiatu Gostyńskiego określonymi w uchwale  

nr XXXIX/289/06 z dnia 26 stycznia 2006 r. w sprawie określenia zasad, trybu udzielania  

i rozliczania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane  

przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków osoby ubiegające się o dotacje na prace 

przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków składają w terminie do 15 września roku 

poprzedzającego rok przyznania dotacji wniosek wraz z wymaganymi załącznikami. 

Do 15 września 2010 r. wnioski o dotację w Starostwie Powiatowym w Gostyniu złożyli:  

Parafia Rzymsko-Katolicka p.w. Pocieszenia NMP w Borku Wielkopolskim, Parafia 

Rzymskokatolicka p.w. Św. Marcina Bp w Strzelcach Wielkich, Konwent OO. Bonifratrów 

Marysin w Piaskach.  
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Zarząd Powiatu postanowił dokonać podziału środków przeznaczonych w budżecie powiatu 

na ochronę i konserwację zabytków w kwocie 48.000,00 zł pomiędzy wnioskodawców  

i przyznać dotację:  

1) Parafii Rzymsko-Katolickiej p.w. Pocieszenia NMP w Borku Wielkopolskim na roboty 

remontowe obejmujące część nawy głównej wraz z lewą i prawą kopułą z latarniami 

w wysokości 35.000,00 zł, 

2) Parafii Rzymskokatolicka p.w. Św. Marcina Bp w Strzelcach Wielkich na prace 

 renowacyjne i przebudowę dawnego wikariatu na świetlicę środowiskowo 

 terapeutyczną i spotkań kulturalnych (odrestaurowanie starych murów) w wysokości 

10.000,00 zł, 

3) Konwentowi OO. Bonifratrów Marysin w Piaskach na wykonanie i montaż okien 

drewnianych w systemie EURO 68  w wysokości 3.000 zł.  

Radny Jarosław Jedrkowiak zapytał, kto może składać wnioski o dofinansowanie zabytków. 

Naczelnik Marek Smektała odpowiedział, że Zgodnie z uchwałą Rady Powiatu wniosek może 

złożyć każdy, kto jest wpisany do rejestru zabytków. Mogą to być np.: prywatni właściciele, 

instytucje.  

Radny Jarosław Jedrkowiak zapytał, czy radni mogą zgłaszać o dofinansowanie  

przydrożnych kapliczek? 

Naczelnik Marek Smektała odpowiedział, że wniosek złożyć mogą. Zaznaczył jednak, że 

wnioski mogą składać konkretne instytucje. 

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie udzielenia dotacji  
z budżetu powiatu na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków zaopiniowano pozytywnie w wyniku 
głosowania: 7 głosów ,,za”. 
 
Ad 5 d) 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie zmiany uchwały Nr 

XLII/354/10 Rady Powiatu Gostyńskiego z dnia 26 sierpnia 2010 r. w sprawie ustalenia 

rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu Gostyńskiego. 
Projekt uchwały przedstawił Naczelnik Wydziału Oświaty i Spraw Społecznych Marek 

Smektała. Poinformował, że do Starostwa Powiatowego w Gostyniu wpłynęło pismo z 

informacją o uruchomieniu apteki ogólnodostępnej w Gostyniu. Następnie dodał,  

że w: „rozkładzie godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu Gostyńskiego w 

tabeli dodaje się wiersz 26, który otrzymuje brzmienie: „Apteka Graniczna” Gostyń, ul. 

Graniczna 6ef, Tel. 572-23-22, godziny pracy: poniedziałek – piątek 8-19, sobota 8-14, 

w niedzielę nieczynne.  

Uwag nie zgłoszono. 
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Projekt uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie zmiany uchwały Nr XLII/354/10 
Rady Powiatu Gostyńskiego z dnia 26 sierpnia 2010 r. w sprawie ustalenia rozkładu 
godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Powiatu Gostyńskiego zaopiniowano 
pozytywnie w wyniku głosowania: 6 głosów ,,za“, 1 osoba wstrzymała się od głosu. 

 

Ad 5 e) 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie zmiany uchwały Nr 

VI/47/11 z dnia 31 marca 2011 r. w sprawie określenia zadań  z zakresu rehabilitacji 

zawodowej osób niepełnosprawnych, realizowanych w ramach środków Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych oraz wysokości kwot na poszczególne 

zadania. 
Cel zmiany powyższej uchwały przedstawił Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy 
Andrzej Czupryński, wyjaśnił, że zmiana w podziale środków w ramach przyznanego limitu na 

rehabilitację zawodową została dokonana w związku z brakiem zainteresowania ze strony 

pracodawców refundacją kosztów wyposażenia stanowiska pracy osoby niepełnosprawnej oraz 

ze strony bezrobotnych szkoleniami i przekwalifikowaniem. Proponuje się przeznaczyć te środki 

na rozpoczęcie działalności gospodarczej przez osoby niepełnosprawne, na co jest duże 

zapotrzebowanie oraz na sfinansowanie stażu dla osoby niepełnosprawnej poszukującej pracy.  

Zadania i wysokość środków z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

na rehabilitację zawodową: 

• Przyznanie osobie niepełnosprawnej środków na podjęcie działalności gospodarczej, 

rozliczenie albo na wniesienie wkładu do spółdzielni socjalnej: 92 000 zł 

• Finansowanie kosztów szkolenia i przekwalifikowania zawodowego osób 

niepełnosprawnych: 750, 73 zł  

• Finansowanie odbywania staży lub przygotowania zawodowego przez osoby 

niepełnosprawne: 7 249, 27 zł 

Radny Kazimierz Musielak zapytał, czy jest dużo chętnych osób niepełnosprawnych 

zgłaszających się na staż?  

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński wyjaśnił, że 

dotychczas nie było nasilenia zjawiska, że osoby niepełnosprawne byłyby chętne na staż. 

Osoby niepełnosprawne na ogół brały dotacje na rozpoczęcie własnej działalności gospodarczej 

albo na dofinansowanie stanowiska pracy. Zmiana przedstawionej uchwały dotyczy 

1 konkretnej osoby. A osób niepełnosprawnych zarejestrowanych w PUP w Gostyniu mamy ok. 

150. 

Radny Mikołaj Rogala zapytał, czy wskazane 4 dotacje także pochodzą ze szkoleń?  

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński, odpowiedział, że 

dotacje nie pochodzą ze szkoleń.  
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Radna Kazimiera Puślednik zapytała, z jakim stopniem upośledzenia osoby mogą ubiegać się 

o miejsce na stażu?  

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że w tej 

kwestii nie ma ograniczeń, nie byłoby to zgodne z ogólnymi przepisami. Każdy niepełnosprawny 

ma prawo korzystać ze środków przeznaczonych na staż. Pracodawca zatrudniając osobę 

niepełnosprawna godzi się na obciążenia, które na nim będą ciążyły, wiąże się to z kontrolą 

Inspekcji Pracy oraz kontrolami pod kątem BHP i dopiero po opinii tych instytucji dany 

bezrobotny może zostać zatrudniony.  

Radny Jarosław Jedrkowiak zauważył, że takie osoby są narażone na częstsze wizyty  

u Lekarza, co wiąże się z nieobecnością w pracy. 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński wyjaśnił, że 

zatrudnieni niepełnosprawni mogą mieć nawet do 10 dni dodatkowego urlopu.  

Radny Robert Marcinkowski dodał, że ilość urlopu zależy od stopnia niepełnosprawności.  
Radny Kazimierz Musielak zapytał, czy na rynku pracy jest zapotrzebowanie wśród 

pracodawców na zatrudnienie osoby niepełnosprawnej? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że  

niewielu pracodawców zgłasza się o zatrudnienie osoby niepełnosprawnej. Dodał też, że często 

niepełnosprawni zarejestrowani są jako osoby poszukujące pracy, a nie jako osoby bezrobotne, 

ponieważ pobierają rentę socjalną.  

Radna Kazimiera Puślednik, zapytała czy o pobieraniu renty decyduje stopień 

niepełnosprawności? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że tak. 

Renty są pobierane w zależności od stopnia niepełnosprawności. Wyróżnia się stopień 

umiarkowany lub znaczny. 

Przewodniczący Komisji Alfred Siama zapytał czy jest duże zainteresowanie ze strony osób 

niepełnosprawnych rozpoczynaniem działalności gospodarczej?  Czy są to próby udane, czy 

firma stworzona przez osoby niepełnosprawne funkcjonuje długo i dobrze czy raczej po 

wymaganym okresie określonym przez przepisy działalności są zawieszane?  

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński wyjaśnił, że z badań 

zleconych Uniwersytetowi Ekonomicznemu, które miały dotyczyć efektywności udzielenia 

dotacji w naszym Powiecie wynika, że ta efektywność jest dosyć duża. Ogólnie 2/3 firm 

przetrwało. Działalność gospodarcza osób niepełnosprawnych dotyczy głównie: usług 

pielęgnacyjnych i zdrowotnych. 

Przewodniczący Komisji Alfred Siama zauważył, że w podsumowaniu sprawozdania jest 

zapis, który mówi, że duże jest zainteresowanie przez osoby niepełnosprawne otwarciem 

działalności gospodarczej, czy tych wniosków faktycznie jest sporo?  
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Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że na 

ten cel Urząd Pracy w Gostyniu posiada 100 000zł, a jedna dotacja to 23 tys. zł to wystarczy 

zaledwie na 4 dotacje.  

Przewodniczący Komisji Alfred Siama zapytał, czy zainteresowanie jest większe jakie PUP 

posiada w swoich środkach? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, tak, ale 

osoby niepełnosprawne próbują też korzystać z innych ogólnodostępnych dotacji, jednak też nie 

zawsze im się udaje je pozyskać, ponieważ trzeba spełniać w związku z tym inne dodatkowe 

warunki określone przez przepisy. Stąd też PUP ubiega się o pozyskanie większych środków z 

PFRON – u, które są wydzielone specjalnie dla osób niepełnosprawnych.  

Radny Robert Marcinkowski zapytał jak wygląda termin składania wniosków o przyznanie 

dotacji? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że do 

tej pory wpłynęło 101 wniosków, w tym też od osób niepełnosprawnych. 

Radny Robert Marcinkowski zapytał, czy pieniędzy wystarczy na 30 wniosków?  

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział,  

że pieniędzy wystarczy na około 60 wniosków.  Zdarza się, że komisja analizując wnioski 

przyznaje mniejszą dotację w sytuacji, gdzie powinno być dwóch poręczycieli a występuje jeden  

lub z przyczyn braku poręczycieli odrzuca wniosek Pieniędzy na dotacje jest niewiele, więc 

wnioski są rozpatrywane rygorystyczniej zgodnie z regulaminem.  

Radna Kazimiera Puślednik zapytała gdzie znajduje się artykuł 49, który mówi o spełnieniu  

7 dodatkowych warunków, które muszą spełnić osoby niepełnosprawne, aby mogły ubiegać się 

o dotacje na otwarcie działalności gospodarczej? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że ten 

przepis znajduje się w Ustawie o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy.  

 

Projekt uchwały Rady Powiatu Gostyńskiego w sprawie zmiany uchwały Nr VI/47/11 z 
dnia 31 marca 2011 r. w sprawie określenia zadań  z zakresu rehabilitacji zawodowej 
osób niepełnosprawnych, realizowanych w ramach środków Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych oraz wysokości kwot na poszczególne zadania. 
zaopiniowano pozytywnie w wyniku głosowania:  7 głosów „za“. 

 

Ad  6  

Zaopiniowanie sprawozdania z działalności Powiatowego Urzędu Pracy w Gostyniu  

w 2010 r. oraz wykonania planu finansowego Funduszu Pracy w 2010 r. 

Na wstępie Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński 

przedstawił sytuację o rynku pracy na terenie Powiatu Gostyńskiego. W latach 2009 - 2010 

bezrobocie wzrosło, ale nie drastycznie, nie było żadnych zwolnień grupowych. Bezrobocie 
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utrzymuje się na poziomie od 12-13%, w 2009 r. wynosiło 14,1%. Wzrost bezrobocia 

 w miesiącach zimowych tradycyjnie był spowodowany przerwami w pracy w branży rolniczej 

 i budowlanej. Strukturę bezrobotnych jest następująca: do 25 lat – 1261 osób ogółu 

bezrobotnych, długotrwale bezrobotni – 1751 osób ogółu bezrobotnych, powyżej 50 lat -744 

ogółu bezrobotnych, bez kwalifikacji zawodowych – 816 osób, niepełnosprawni -162 osoby.  

Z analiz związanych ze sprawozdaniem Programu 45/50 PLUS wynika, że bezrobocie się 

zmniejsza. Obecnie coraz więcej problemów ze znalezieniem pracy pojawia się u osób 

z wyższym wykształceniem, wynika to z tego, że bardzo dużo osób się uczy i niestety dla 

wszystkich tych osób nie ma miejsc pracy ubiegłym roku za pomocą pośrednictwa pracy, pracę 

podjęło około 4000 osób bez wsparcia Powiatowego Urzędu Pracy stanowiła aż 84%, a praca 

sezonowa około 14 %. Bardzo duży nacisk jest nakładany na tak zwane prace „miękkie“, czyli 

aktywizacja osób bezrobotnych w sposób niepieniężny. Takie osoby kieruje się do doradców 

pracy, które uczą się jak przekwalifikować się na inny zawód lub, w jaki sposób szukać pracy 

skutecznie. W Klubie Pracy w zajęciach aktywizacyjnych oraz w szkleniu wzięło udział 797 

osób. Podpisano 8 umów z pracodawcami na zorganizowanie 11 miejsc zatrudnienia w ramach 

prac interwencyjnych. Organizowano roboty publiczne w poszczególnych gminach, podpisano 

17 takich umów na 54 miejsca pracy, na które skierowano ogółem 57 osób bezrobotnych. 

Podpisano z 2 gminami porozumienia w sprawie organizacji prac społecznie użytecznych na 16 

miejsc, w ramach tych prac 18 pracowników trudniło się utrzymaniem porządku i czystości na 

terenie gminy Pogorzela i Borek Wlkp. Zawarto 59 umów w sprawie warunków i trybu refundacji 

ze środków Funduszu pracy kosztów wyposażenia lub doposażenia 84 stanowisk pracy dla 

skierowanych bezrobotnych. 97 osobom bezrobotnym przyznano i wypłacono jednorazowo 

środki na podjęcie działalności gospodarczej. Przed udzieleniem dotacji większość 

ubiegających się osób uczestniczyła w szkoleniach małej przedsiębiorczości. Kwota dotacji 

wynosiła 14000 lub 18000 zł. Fundusz Pracy z rezerwy Ministra Pracy i Polityki Społecznej 

przyznał środki w wysokości 74,8 tys. zł na realizację Programu zwiększającego aktywność 

zawodową wśród osób w Wiaku 45/50 PLUS.  PUP w Gostyniu otrzymał również środki w 

wysokości 1 555 200 zł na realizację progamu na rzecz bezrobotnych będących w szczególnej 

sytuacji na rynku pracy określonych w art. 49 ustawy. Tym programem objęto 229 osób 

bezrobotnych. Otrzymano także dotację na realizację Programu związanego z rozwojem małej i 

średniej przedsiębiorczości w kwoci 2 120 700 zł. Od 2008 r. Urząd Pracy realizuje projekt 

„Zainwestuj w siebie” w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki Priorytetu VI między 

Wojewódzkim Urzędem Pracy a Powiatowym Urzędem Pracy w Gostyniu.  Podpisano 109 

umów w sprawie odbycia stażu na 130 miejsc, na które skierowano 134 osoby bezrobotne. 

Podpisano 2 umowy z 2 pracodawcami na utworzenie 2 nowych stanowisk pracy dla osób 

niepełnosprawnych, na ten cel wydano ogółem 50000 zł.  Ze środków Państwowego Funduszu 

Osób Niepełnosprawnych przyznano i wypłacono 4 osobom niepełnosprawnym środki na 

podjęcie działalności gospodarczej, ogółem wydatkowana kwota wynosiła 100 000zł.  Minister 
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Pracy i Polityki Społecznej przyznał także kwotę  6 176 100 zł na realizację programów na rzecz 

promocji zatrudnienia i łagodzenia skutków bezrobocia i aktywizacji zawodowej. 

Przewodniczący Komisji Alfred Siama zapytał, kto decyduje o tym czy staż jest roczny czy 

półroczny? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, 

decyduje o tym Dyrektor PUP. Generalnie staże są półroczne z uwagi na to, żeby jak najwięcej 

osób mogło z nich skorzystać.   

Przewodniczący Komisji Alfred Siama zapytał, czy przepisy normują czas prac 

interwencyjnych? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński wyjaśnił, że czas prac 

normuje Powiatowy Urząd Pracy, na ogół jest to pół roku.  

Radny Kazimierz Musielak zauważył, że w ubiegłym roku Powiatowy Urząd Pracy uczestniczył 

w ramach sieci EURES, gdzie zgłosiło się 190 osób do pracy za granicą. Zapytał ile osób z tego 

skorzystało? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że o 

tym żaden urząd pracy nie musi być informowany. Podobnie jak pracodawca nie ma teraz 

obowiązku zgłaszać zatrudnienia.  

Radny Kazimierz Musielak zapytał czy pracodawca zatrudniający na stażu jest zobowiązany 

do ubezpieczenia tego pracownika i zagwarantowania mu wiedzy z przepisów BHP? 

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że 

stażysta, skierowany do zakładu pracy wykonuje pracę na tych samych warunkach, co każdy 

zatrudniony pracownik. Pracodawca jest tylko zobowiązany zapewnić odpowiednie warunki 

pracy, a kwestią ubezpieczeń zajmuje się Urząd Pracy.  

Radna Kazimiera Puślednik zapytała, czy wszystkie małe przedsiębiorstwa mogą się ubiegać  

o dotacje na utworzenie miejsca pracy?  

Zastępca Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Andrzej Czupryński odpowiedział, że 

mogą. Muszą spełniać ustawowe i regulaminowe wymogi. Zdarza się tak, że zgłoszone firmy 

nie podpisują z pracownikami umów o pracę, ponieważ zgodnie z kodeksem pracy mają na to 

czas i w związku z tym doszło na terenie naszego powiatu do sytuacji, w której pracodawca nie 

wypłacił pracownikom wynagrodzeń.  
 

Sprawozdanie z działalności Powiatowego Urzędu Pracy w Gostyniu w 2010 r. oraz 
wykonanie planu finansowego Funduszu Pracy na 2010 r. zaopiniowano pozytywnie  
w wyniku głosowania: 7 głosów „za”. 

 

Ad 7  

W punkcie wolne głosy i wnioski podjęto dyskusję na temat  terminu kolejnego posiedzenia 

Komisji. 
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Ad 8 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji Pan Alfred Siama podziękował 

zebranym za przybycie, po czym zamknął posiedzenie komisji. 

 

                                                                                          Przewodniczący  
Komisji Spraw Społecznych  
       

                                                                 Alfred Siama 
 

Protokołowała: Julita Walczak
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